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PROTOKÓŁ  Nr XXVII/2013 

XXVII sesji Rady Gminy Ryjewo z dnia 26 czerwca 2013 roku. 

 

Sesja odbyła się w Gminnym Ośrodku Kultury w Ryjewie. 

Sesję rozpoczęto o godzinie 15 
oo

 – zakończono o godzinie 17 
45

.
    

 

XXVII sesję Rady Gminy otworzył i przewodniczył jej Pan Kazimierz Zima- Przewodniczący 

Rady Gminy. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 

Lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 2 do protokołu. 

Lista obecności  zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 

 

Przewodniczący  Rady Gminy stwierdził prawomocność obrad XXVII sesji.  

Na stan  15 radnych w sesji uczestniczy 14  radnych. 

Nieobecny: radny Piotr Bajerowski  

                    

W sesji ponadto uczestniczyli: 

 

1. Pan Józef Gutowski                    - Wójt Gminy 

2. Pan Sławomir Słupczyński         - Zastępca Wójta 

3. Pani Małgorzata Kubic               - Sekretarz Gminy 

4. Pani  Małgorzata Zdunek            - Skarbnik Gminy 

5. Pani Dorota Czerkies                  - Inspektor ds. obsługi Rady Gminy 

6. Pani Dorota Cipkowska              - Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji  

7. Pan Adam Mączyński                 - Kierownik GOPS w Ryjewie 

8. Pani Małgorzat Sejka                  - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Straszewie 

9. Pani Krystyna Łapacz                 - Radna Rady Powiatu Kwidzyńskiego 

10. Pan Andrzej Zwolak                   - Radny Rady Powiatu Kwidzyńskiego 

11. Pan Jerzy Bartnicki                     - Powiatowy Urząd Pracy w Kwidzynie 

12. Pan Piotr Trusiewicz                   - Komendant Powiatowy Policji w Kwidzynie  

13. Pan Janusz Ertman                      - Posterunek Policji w Ryjewie 

14. Pan Remigiusz Feliksiak             - p.o. Kierownika Posterunku Policji w Ryjewie 

 

Ad.2  Ustalenie i zatwierdzenie porządku obrad. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował Radnych, iż wraz z zaproszeniami otrzymali 

porządek obrad. W związku z powyższym Przewodniczący Rady wystąpił do Radnych z 

pytaniem czy mają uwagi do przedstawionego porządku obrad. Radni nie wnieśli uwag wobec 

czego przystąpiono do głosowania. W głosowaniu jednogłośnie  (za-14, przeciw- 0, 

wstrzymało się -0) przyjęto porządek obrad w brzmieniu: 

 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności sesji. 

2. Ustalenie i przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XXVI Sesji Rady Gminy Ryjewo. 

4. Informacja na temat bezrobocia na terenie gminy Ryjewo w roku 2012.  

5. Realizacja Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony 

Ofiar Przemocy w Rodzinie.  

6. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2012 rok: 

a) Wystąpienie Wójta w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu za 2012 rok wraz ze 

sprawozdaniem finansowym; 
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b) Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie opinii 

o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za 2012 rok; 

c) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu za 2012 r.; 

d) Dyskusja; 

e) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2012. 

7. Głosowanie w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Ryjewo: 

a) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo w sprawie udzielenia 

absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo; 

b) Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie opinii 

wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo; 

c) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w treści Uchwały Nr XXIII/180/08 Rady 

Gminy Ryjewo z dnia 30 września 2008 roku w sprawie zwolnień od podatku od 

nieruchomości dla przedsiębiorców na tworzenie nowych miejsc pracy związanych z daną 

inwestycją oraz realizujące nowe inwestycje na terenie Gminy Ryjewo w ramach pomocy 

de minimis. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 

niepublicznych przedszkoli oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości wykorzystania. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i w zakresie opróżniania 

zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej 

Powiatowi Kwidzyńskiemu na realizację zadania pn. ,,Wspomaganie umiejętności 

porozumiewania się - likwidacja barier w komunikowaniu się dzieci i młodzieży 

niepełnosprawnych lub zagrożonych niepełnosprawnością i ich rodziców z terenu powiatu 

kwidzyńskiego”. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy Ryjewo z 

dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013. 

13. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 

14. Interpelacje i zapytania radnych. 

15. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

16. Wolne wnioski i informacje. 

17. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Rady: Witam bardzo serdecznie Komendanta Powiatowego Policji w 

Kwidzynie Pana insp. Piotra Trusiewicza, który jest z nami w związku ze zmianami jakie maja 

nastąpić na stanowisku Kierownika Posterunku Policji w Ryjewie. Zmiany te związane są z 

przejściem na emeryturę obecnego Kierownika Posterunku w Ryjewie Pana Janusza Ertmana. 

Współpraca z Panem Kierownikiem układała się bardzo dobrze i panowało pełne zrozumienie, 

co do potrzeb oraz problemów jakie występują na terenie naszej gminy. Zawsze mogliśmy 

liczyć na szybka reakcję i pomoc i za to bardzo serdecznie dziękuję Panu Januszowi 

Ertmanowi.  

 

Pan Józef Gutowski: Korzystając z okazji chcielibyśmy w imieniu własnym oraz 

mieszkańców serdecznie podziękować Panu Januszowi Ertmanowi za pełną zaangażowania 

pracę na rzecz poprawy bezpieczeństwa na terenie gminy Ryjewo. 

  

Pan Piotr Trusiewicz: Chciałbym również przyłączyć się do podziękowań dla Pana Janusza 

Ertmana i powiedzieć, że starałem się bardzo zatrzymać go jeszcze przez jakiś czas w pracy, z 

uwagi na bardzo dobrą współpracę, ale każdy z nas w pewnym momencie pracy zawodowej 
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zasługuje na przejście na zasłużoną emeryturę. Z Januszem współpraca układała się nam 

bardzo dobrze i wiem, że pozostawia on Posterunek w Ryjewie w bardzo dobrym stanie. 

Wiem, że zadeklarował już pomoc swojemu następcy, którego w czasie swojej pracy w 

Kwidzynie również miałem okazje poznać jako człowieka sumiennego i oddanego pracy. Pan 

Remigiusz Feliksiak w trakcie swojej służby w Policji przeszedł wszystkie etapy pracy i 

stanowisko Kierownika Posterunku w Ryjewie obejmuje z ogromnym bagażem 

doświadczenia.  

 

Pan Kazimierz Zima: Musimy przyznać, że w ostatnim czasie mieliśmy bardzo duże 

szczęście do Kierowników Posterunku i współpraca była bardzo dobra. Mamy nadzieje, że 

również w tym przypadku tak będzie.  

 

Pan Remigiusz Feliksiak: Dziękuję bardzo za tak dobrą opinię Komendanta, ze swojej strony 

mogę zadeklarować, że poczynię wszelkie kroki by współpraca  Posterunku z Urzędem nadal 

była tak dobra jak do tej pory.  

 

Ad. 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XXVI  Sesji Rady Gminy Ryjewo. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Kazimierz Zima poinformował, że protokół z XXVI sesji z 

dnia 8 maja 2013 r. wyłożony był  do wglądu w Urzędzie Gminy w Ryjewie oraz 

opublikowany w Biuletynie Informacji Publicznej. Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi 

do protokołu. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania.  Rada Gminy Ryjewo przyjęła 

jednogłośnie (za-14, przeciw- 0, wstrzymało się -0)  protokół  z  XXVI  sesji z dnia 8 maja 

2013 roku. 

 

Ad.4. Informacja na temat bezrobocia na terenie gminy Ryjewo w roku 2012.  

 

Informację przedstawił Pan Jerzy Bartnicki – dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w 

Kwidzynie.  

 

Pan Jerzy Bartnicki: Dwa ostatnie lata pod względem bezrobocia są najgorsze dla powiatu 

kwidzyńskiego. Związane jest to z trudnościami finansowymi jednego z największych 

pracodawców z terenu powiatu. Stopa bezrobocia na terenie gminy Ryjewo w ostatnich 12 

miesiącach wzrosła z 22,6% (styczeń 2012) do 32,4% (styczeń 2013). W roku bieżącym w 

powiecie można zauważyć nieznaczny spadek bezrobocia co związane jest w dużej mierze z 

emigracją osób młodych do pracy za granicę. Trudna jest sytuacja osób starszych. Urząd 

dysponuje programem w ramach którego  aktywizacji zawodowej poddawane są osób w wieku 

powyżej pięćdziesięciu lat, ale osoby w takim wieku nie są chętnie zatrudniane przez 

pracodawców.  Od stycznia do maja w gminie Ryjewo bezrobocie zmalało o 30 osób. Duży 

wpływ na to miało opóźnienie robót sezonowych. W 2013 roku jedynie trzy osoby z terenu 

gminy Ryjewo otrzymało dofinansowanie do otwarcia działalności gospodarczej.  

 

Radna Barbara Wolak: Wspominał Pan, że jedynie trzy osoby otrzymały takie 

dofinansowanie, a ile osób takie wnioski złożyło i jakie były przyczyny, że dofinansowania 

takiego nie otrzymały? 

 

Pan Jerzy Bartnicki: Nie posiadam w tej chwili informacji, o tym ile było złożonych 

wniosków z terenu gminy Ryjewo, ale decyzje negatywne wydawane są jedynie w sytuacji 

kiedy wnioski dotyczą dziwnych i niespotykanych typów działalności gospodarczych bądź 

składający nie zdążył złożyć wniosku w wyznaczonym terminie. Jeżeli problemem są  kwestie 

czysto formalne to my pomagamy wypełnić taki wniosek.  
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Pan Jerzy Paradowski:  Rozumiem, że PUP nigdy nie przestanie być tylko urzędem. Nie ma 

w nim żadnej konsultacji  i doradztwa.  Jest na rynku wiele firm, które mają wolne stanowiska 

pracy ale u was takiej informacji nie ma. Wy jedynie zagospodarowujecie pieniądze z budżetu 

państwa, które macie na jakieś programy systemowe. 

 

Pan Jerzy Bartnicki: Jesteśmy tylko urzędem i działamy na podstawie określonych przepisów 

prawa. Wolno nam działać tylko w ramach tego prawa, bo w innym przypadku będziemy 

karani. Jeżeli chodzi o wolne miejsca pracy to pracodawcy nagle nie stworzą wolnych miejsc 

na siłę. My, jako urząd, nie stworzymy nowych miejsc pracy. Nasza rola jest taka, jak innych 

urzędów pracy na całym świecie, że pośredniczymy w uzyskaniu pracy, ale w sytuacji gdy nie 

ma jednego z partnerów, proces ten jest niemożliwy. 

 

Przewodniczący Rady: Jak trudny to temat to przekonaliśmy się podczas rozmów na temat 

uchwały, którą chcemy podjąć w związku z ulga podatkową.  Skala bezrobocia jest bardzo 

duża, tym bardziej na naszym terenie ale musimy zdawać sobie sprawę z tego, że Powiatowy 

Urząd Pracy jest właśnie tylko pośrednikiem między bezrobotnym a przedsiębiorstwem.   

 

Ad.5. Realizacja Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie.  
 

Informację przedstawił Pan Adam Mączyński Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Ryjewie.  

 

Pan Adam Mączyński: Zespół Interdyscyplinarny został powołany Zarządzeniem Wójta 

Gminy Ryjewo w marcu 2011 r. W skład Zespołu wchodzi 12 osób reprezentujących instytucje 

niosące pomoc w sytuacjach zagrożenia życia i zdrowia członków rodzin doświadczających 

przemocy. W miesiącu marcu 2012 r. Zarządzeniem Wójta przyjęto regulamin organizacyjny 

Zespołu oraz wybrano Przewodniczącego, Zastępcę oraz Sekretarza Zespołu. Pierwsza 

Niebieska Karta wpłynęła we wrześniu 2012 r. W okresie od września 2012 r. do grudnia 2012 

roku do Zespołu Interdyscyplinarnego wpłynęło 8 Niebieskich Kart. W 2 przypadkach 

zakończono procedurę Niebieskiej Karty. Pozostałe są nadzorowane przez grupy robocze 

Zespołu Interdyscyplinarnego. Od stycznia 2013 r. do 31 maja 2013 r. wpłynęły 4 Niebieskie 

Karty. Jedna procedura została zakończona, a trzy karty są w dalszym ciągu prowadzone przez 

grupy robocze. Zauważyć można, że liczba niebieskich  kart wzrasta z roku na rok. W 2012 r. 

udzielono wsparcia dla 7 rodzin (27 osób w rodzinach), w których zgłoszony został problem 

przemocy w rodzinie. Pomoc polega przede wszystkim na wsparciu socjalnym, które ma na 

celu przeciwdziałanie izolacji społecznej, udzieleniu informacji o przysługujących prawach i 

możliwościach uzyskania pomocy. Przy podejmowaniu działań wobec rodzin dotkniętych 

zjawiskiem przemocy pracownicy socjalni ściśle współpracuje z funkcjonariuszami Posterunku 

Policji w Ryjewie, kuratorami rodzinnymi oraz dla osób dorosłych, pielęgniarkami 

środowiskowymi oraz pedagogami szkolnymi. Jest zbyt mało instytucji współpracujących z 

zespołem. Przy pracach zespołu tak naprawdę współpracuje tylko Posterunek Policji i GOPS i 

mam apel jako Sekretarz tego zespołu  o zarezerwowanie środków w  przyszłym roku, żeby 

przeznaczyć je na  przeszkolenie członków zespołu interdyscyplinarnego, bo jest to ważny 

problem, a do spraw rozpatrywanych przez zespół należy podchodzić w sposób bardzo 

delikatny.  

 

Przewodniczący Rady: Proszę  aby Pan Wójt  rozważył prośbę Pana Adama i pamiętał w 

okresie jesiennym, gdy konstruowany będzie budżet o zarezerwowaniu środków, ale także my 

wszyscy pamiętajmy o tym przy omawianiu projektu budżetu. 
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Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Ad.6. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2012 rok: 

 

a) Wystąpienie Wójta w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu za 2012 rok wraz ze 

sprawozdaniem finansowym; 

 

Pan Józef Gutowski: Dochody Gminy  zaplanowane w kwocie 17.030.069,01 zł wykonano w 

wysokości   16.688.005,44 zł,  co stanowi 98,0 %.Dochody uzyskano z tytułu: 

 Dochodów własnych ( z podatków i majątku gminy)   2.730.132,09zł 

 Udziałów w podatkach dochod. budżetu państwa   1.456.468,30zł 

 Dotacji celowych   3.683.692,79zł 

 Subwencji ogólnych   8.627.622,00zł 

 Środków na dofinansowanie zadań własnych gminy  pozyskanych z innych źródeł                                               

190.090,26zł   

   

Głównym źródłem dochodów gminy 2012 roku były subwencje ogólne stanowiące  51,7% 

udziału w dochodach gminy, kolejnym dotacje celowe, których udział w dochodach gminy 

wynosił 22,1 % oraz dochody własne gminy 16,4 %. Subwencje oraz dotacje celowe wpływały 

na konto gminy w sposób terminowy, zgodnie z przyjętym planem. Plan dochodów własnych  

wykonano w wysokości 95,9 %, uzyskując środki na kwotę 2.730.132,09 zł. Najwyższe 

dochody w ramach dochodów własnych uzyskano z następujących źródeł: 

 

 Podatku od nieruchomości na kwotę 1.178.726,29 zł, co stanowi 7,1% udziału w dochodach 

gminy  

 Podatku rolnego na kwotę  911.205,14 zł,  stanowiącą 5,5%  udziału w dochodach gminy. 

 

Stan zaległości w podatkach lokalnych  na 31.12.2012 roku  przedstawia się następująco: 

 

 w podatku od nieruchomości  360.374,89 

 w podatku  rolnym  106.575,97    

 w podatku od środków transportowych  39.264,89 

 w podatku leśnym  346,80 

 

Wydatki Gminy  zaplanowane w kwocie 16.747.081,01 zł wykonano w wysokości   

16.171.092,17 zł,  tj. w  96,6 %. Na  wydatki bieżące wydatkowano kwotę 15.993.622,44 zł  tj. 

96,7 %  planu, a na wydatki majątkowe 177.469,73 zł tj. 80,6% planu. W ramach wydatków 

bieżących środki przeznaczono na finansowanie działalności 5 jednostek budżetowych gminy 

w tym:                                                                      

 Szkoły Podstawowej w Ryjewie na kwotę  3.483.260,48 zł, 

 Szkoły Podstawowej w Straszewie  na kwotę  1.081.185,01 zł, 

 Gimnazjum w Ryjewie na kwotę  1.460.818,20 zł, 

 Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie na kwotę  4.198.181,87 zł. 

 Urzędu Gminy w Ryjewie na kwotę  1.666.392,08 zł.  

 

Przekazano dotacje: 

 przedmiotową dla Zakładu Budżetowego  realizującego zadania z zakresu gospodarki 

wodociągowo-kanalizacyjnej gminy w wysokości  125.379,89 zł,           
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 celowe na realizację zadań gminy zleconych jednostkom spoza sektora finansów 

publicznych w wysokości  120.000,00 zł, 

 podmiotowe dla samorządowych instytucji kultury na kwotę  479.991,00 zł,  

 podmiotową dla niepublicznego przedszkola „ Maluszek „ w Ryjewie  na kwotę  404.015,08 zł. 

Razem dotacje udzielone z budżetu gminy  wynoszą 1.129.385,97 zł,  co stanowi  7,1 % 

wydatków bieżących gminy . 

 

Na pomoc finansową na rzecz innych jednostek samorządu terytorialnego przekazano kwotę  

32.535,00 zł. Ponadto ponoszono wszystkie inne wydatki  określone w ustawie o samorządzie 

gminnym, jako wydatki własne gminy. Przychody Gminy zaplanowano w wysokości 

1.719.803,00 zł, wykonano w  100,0 %  w tym z tytułu zaciągniętego: 

 kredytu    1.695.434,00zł, 

 pożyczki       24.369,00zł 

 

Rozchody Gminy zaplanowano w wysokości  2.002.791,00 zł, wykonano w  93,9 % tj. w 

kwocie  1.879.850,00 zł. Rozchody dotyczą spłat zaciągniętych  pożyczek i kredytów  zgodnie 

z umowami zawartymi z bankami. Nie spłacono pożyczki na wyprzedzające finansowanie 

zadania realizowanego z udziałem środków europejskich z powodu nie rozliczenia (do dnia 

31.12.2012r.) zadania przez organa przyznające dotację. Wynik Finansowy Gminy  na 

31.12.2012 roku występuje nadwyżka budżetowa  Gminy w wysokości  516.913,27zł. 

Nadwyżkę przeznaczono na spłatę zaciągniętych kredytów w wysokości 160.047,00zł 

pozostała kwota 356.866,27zł stanowi wolne środki  na koniec roku. Zadłużenie gminy z tytułu 

zaciągniętych pożyczek i kredytów wynosi 8.015.168,- zł.   Wszystkie zobowiązania gminy 

dotyczące zaciągniętych kredytów spłacane są zgodnie z zawartymi umowami. Gmina  posiada 

należności wymagalne na dzień 31.12.2012roku w wysokości 1.294.442,12.  Należności te 

powstały z tytułów: 

 

- dostaw usług dla ludności świadczonych przez Zakład Budżetowy „Pomezania”  w      

likwidacji  w Ryjewie w wysokości  137.908,64 zł ,oraz w Zespole Szkół w   Ryjewie w 

wysokości 1.549,29 

- wypłat  zaliczek i funduszu alimentacyjnego  580.995,75 zł,  

- zaległości w podatkach i opłatach oraz pozostałych dochodach gminy na kwotę 573.988,44 zł. 

Gmina nie posiada zobowiązań wymagalnych na dzień 31.12.2012r.  

 

Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

b) Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie 

opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za 2012 rok; 

 

Przewodniczący Rady odczytał pozytywna opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie 

wykonania budżetu za 2012 rok.  

 

Opinia stanowi załącznik nr 6  do protokołu.  

 

c) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu za 2012 r.; 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: Komisja Rewizyjna na posiedzeniu dnia 15 maja 2013 

r. kierując się kryteriami legalności, rzetelności, gospodarności i celowości, rozpatrując w 

szczególności sprawozdanie z wykonania budżetu za 2012 rok, sprawozdanie finansowe za 

2012 rok, opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku dotyczącą sprawozdania z 
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wykonania budżetu, protokoły kontroli komisji Rady Gminy Ryjewo odnoszących się do 

zagadnień związanych z wykonaniem budżetu za 2012 rok, dokonała oceny wykonania 

budżetu Gminy Ryjewo. Komisja Rewizyjna nie wnosi uwag do przedstawionego 

sprawozdania i ocenia pozytywnie działania Wójta Gminy Ryjewo w zakresie realizacji 

wydatków budżetowych w 2012 roku. 

 

Opinia stanowi załącznik nr  7 do protokołu.  

 

d) Dyskusja; 

 

Przewodniczący Rady: Szeroko omawialiśmy budżet na wspólnym posiedzeniu komisji. 

Wiemy już z doświadczenia, że nie jest to łatwa dyskusja. Oczekiwania zawsze są duże, ale nie 

ma wystarczających środków by wszystkie plany zrealizować.  W roku 2012 nie było tak dużej 

inwestycji jak  w roku poprzednim ale mieliśmy za to kilka drobnych inwestycji z których się 

ogromnie cieszymy. Wiemy, że rok 2012 i 2013 są latami przejściowymi, i żadnych dużych 

inwestycji nie będziemy robić, ale mamy za to nadzieję, że w kolejnych latach będziemy mogli 

pochwalić się większymi zadaniami.  

 

Przewodnicząca Komisji ds. Budżetu(…) Pani Barbara Wolak:  Uważam, że jeżeli 

zarówno komisja Rewizyjna i Regionalna Izba Obrachunkowa oceniły, że wykonanie jest 

prawidłowe, to nie widzę powodu dla którego my mielibyśmy uważać, że coś jest nie tak. Nie 

stać nas jest na wykonanie dużych inwestycji z uwagi na zadłużenie, które widząc po  

wykonaniu budżetu zostało zwiększone o zaległości po zlikwidowanym Zakładzie 

Budżetowym „Pomezania” w wysokości 130 tyś. zł.  Ja będę apelować o ty by robić wszystko 

by zadłużenie było jak najniższe, ale z roku na rok jest ono na tym samym poziomie. Co do 

budżetu uważam, że jest ono zrealizowane zgodnie z planem  a zadania wykonane prawie w 

100%.  

 

Przewodniczący Komisji ds. Rolnictwa (…) Pan Jerzy Paradowski:  Całe drugie półrocze 

skoncentrowane było na obawach o zmiany w gospodarce odpadami. Skupiliśmy się na tym i 

na likwidacji Zakładu Budżetowego „Pomezania” nie zwracając uwagi na to, że żadne 

inwestycje nie były realizowane albo  realizowane były z opóźnieniem. Z uwagi na te 

opóźnienia środki z dofinansowanie wpływały późno albo w ogóle ich nie otrzymaliśmy, co 

dodatkowo spowodowało konieczność przenoszenia środków w budżecie. Takie były realia i 

wiemy dobrze, że nic nie byliśmy w stanie zrobić. Ja mam nadzieję, że rok 2013 nie będzie 

gorszy i że wprowadzenie nowych zasad gospodarowania odpadami nas całkowicie nie 

przytłoczy.  

 

Przewodniczący Komisji ds. Edukacji (…) Pan Andrzej Barcik: Komisja Edukacji, 

Kultury, Sportu, Zdrowia i Spraw Społecznych po rozpatrzeniu wykonania budżetu za 2012 

rok w odniesieniu do zadań wykonywanych w ramach funkcjonowania komisji  może 

stwierdzić, że pomimo ciężkiej sytuacji finansowej, środki niezbędne do funkcjonowania 

oświaty przekazywane były w miarę potrzeb. Wszystkie wydatki związane były z bieżącym 

utrzymaniem placówek i wydatkowane  zgodnie z planem. Komisja zdaje sobie sprawę z tego, 

że potrzeb było więcej niż środków a wysokość przyznanej subwencji nie pokrywała w całości  

wydatków na cele oświatowe. Kwota otrzymanej subwencji była  niższa o 535.802,28 zł do 

wykonanych wydatków. Z zakresu kultury, sportu i spraw społecznych środki przyznawane są 

zgodnie z zapotrzebowaniem organizacji pozarządowych i stowarzyszeń w ramach możliwości 

budżetu gminy. Po wnikliwym przeanalizowaniu budżetu pozytywnie opiniujemy wykonanie 

budżetu za 2012 rok.   
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Przewodniczący Rady: Wydaje mi się, że śmiało możemy powiedzieć, że sukcesem tego 

budżetu było to, że nadal udało się utrzymać obie placówki oświatowe, bo wiemy, że był taki 

czas, że się tego obawialiśmy. Szkoda tylko, że nie możemy szkołom przekazywać większych 

kwot, które mogłyby zostać spożytkowane na remonty bo wiemy, że placówki  ich wymagają.  

 

e) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2012. 

 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady po czym wystąpił z pytaniem do radnych o 

dodatkowe uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania.  

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/173/13 z dnia 26 czerwca 

2013 roku w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2012. Uchwała stanowi załącznik 

Nr 8 do protokołu. 

 

Ad.7. Głosowanie w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Ryjewo: 

 

a) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo w sprawie udzielenia 

absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo; 

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: Na posiedzeniu w dniu 15 maja 2013 roku Komisja 

Rewizyjna dokonała oceny wykonania budżetu gminy w roku 2012 i postanowiła ocenić 

sprawozdanie z wykonania budżetu pozytywnie oraz złożyć wniosek o udzielenie 

absolutorium.                                              

 

Wniosek stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

b) Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie 

opinii wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo; 

 

Opinia stanowi załącznik nr 10 protokołu.  

 

c) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. 

 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady po czym wystąpił z pytaniem do radnych o 

ewentualne uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania.  

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/174/13 z dnia 26 czerwca 

2013 roku w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi 

załącznik Nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady: Gratuluję jednogłośnego absolutorium, które myślę jest mobilizacją 

do równie dobrej jak nie lepszej pracy. Ze strony Rady mogę powiedzieć, że nadal może Pan 

Wójt liczyć na tak samo dobrą współprace jak do tej pory. 

 

Pan Józef Gutowski: Dziękuję Państwu za udzielone absolutorium, które chciałbym 

zaznaczyć jest zasługą pracy całego Urzędu. Razem z Rada i pracownikami staramy się by 
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budżet ten realizowany był jak najlepiej, starając się jednocześnie zrobić coś dla 

społeczeństwa.  

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w treści Uchwały Nr XXIII/180/08 

Rady Gminy Ryjewo z dnia 30 września 2008 roku w sprawie zwolnień od podatku od 

nieruchomości dla przedsiębiorców na tworzenie nowych miejsc pracy związanych z daną 

inwestycją oraz realizujące nowe inwestycje na terenie Gminy Ryjewo w ramach pomocy 

de minimis. 

 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński – Z-ca Wójta Gminy Ryjewo.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Po rozmowach na komisjach zdecydowaliśmy się dopisać zapis 

dotyczący zatrudnienia przede wszystkim mieszkańców gminy Ryjewo.  To są wnioski  z 

posiedzeń komisji, zapis przede wszystkim nie ogranicza przedsiębiorcy zatrudnienia np. 

dobrego fachowca z poza terenu naszej gminy jeżeli np. okaże się, że takiego pracownika nie 

znalazłby na terenie gminy Ryjewo.   

 

Przewodniczący Rady: Nad tą uchwałą pracowaliśmy 3 m-ce konsultując ją z 

przedsiębiorcami z terenu naszej gminy. Mamy świadomość, że w 100% nie odzwierciedla ona 

postulatów przedsiębiorców, ale wspólnie doszliśmy do porozumienia, że to jest wszystko co 

możemy w tym momencie zaproponować.  

 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 

Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/175/13 z dnia 26 czerwca 

2013 roku w sprawie dokonania zmian w treści Uchwały Nr XXIII/180/08 Rady Gminy 

Ryjewo z dnia 30 września 2008 roku w sprawie zwolnień od podatku od nieruchomości dla 

przedsiębiorców na tworzenie nowych miejsc pracy związanych z daną inwestycją oraz 

realizujące nowe inwestycje na terenie Gminy Ryjewo w ramach pomocy de minimis. Uchwała 

stanowi załącznik Nr 12 do protokołu. 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 

niepublicznych przedszkoli oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości wykorzystania. 

 

Projekt uchwały odczytał Pani Małgorzata Kubic  – Sekretarz Gminy Ryjewo. 

 

Pani Małgorzata Kubic:  Uchwała ta jest wynikiem stwierdzenia przez Regionalną Izbę 

Obrachunkowa nieważności poprzedniej uchwały. Zdaniem Izby niepoprawny był zapis 

dotyczący   ustalenia wysokości dotacji na podstawie gminy z powiatu kwidzyńskiego. Według 

Izby należy wskazać konkretną gminę, która  dodatkowo sąsiaduje z gminą Ryjewo.  W 

związku z taką interpretacją ustalono, iż kwota dotacji wyliczana będzie na podstawie danych z 

gminy Mikołajki Pomorskie, bezpośrednio graniczącej z naszą gminą. Kolejne punkty uchwały 

pozostały bez zmian.  

 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 

Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/176/13 z dnia 26 czerwca 
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2013 roku w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych 

przedszkoli oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości wykorzystania. Uchwała stanowi 

załącznik Nr 13 do protokołu. 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i w zakresie opróżniania 

zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych.  

 

Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  

 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania.  

 

Radna Barbara Wolak: Czego konkretnie dotyczy ust.1, pkt1) ? 

 

Pani Dorota Cipkowska: Uchwała została podjęta w dwóch celach. Jednym było 

ograniczenie narzucania przedsiębiorcom strasznie wysokich opłat, a drugi cel był taki, że 

jeżeli przedsiębiorca  nie ma podpisanej umowy na wywóz odpadów komunalnych bądź na 

wywóz nieczystości ciekłych, my możemy decyzją narzucić wywóz zastępczy i zastosować 

takie górne stawki mimo, że koszt będzie niższy, możemy zastosować wyższe stawki i 

obciążyć  nimi danego przedsiębiorcę.  

 

Radna Barbara Wolak: Skoro mamy regulamin, że wszyscy muszą złożyć deklaracje, 

również przedsiębiorcy, to jest to trochę niezrozumiałe. Nie wiem, czy ta uchwała jest 

potrzebna. Może się okazać, że nie wszyscy złożą deklarację i raz na jakiś czas  będą się 

zwracali o wywóz śmieci,  a resztę będą wyrzucać do lasu.  Lepiej będzie mu się opłacało raz 

na jakiś czas zapłacić właśnie za taki wywóz .  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Zgodnie z ustawą jeśli ktoś nie wywozi odpadów my jesteśmy 

zobowiązani zastosować tzw. wywóz zastępczy. Nie mamy zbyt wielu możliwości w tym 

względzie. Na komisji wspominaliśmy o dwóch przypadkach z terenu naszej gminy, w jednym 

przypadku przedsiębiorca w Watkowicach po naszej interwencji  i groźbie, że my wywieziemy 

te odpady i go obciążymy, sam zajął się tym uprzątnięciem. Niestety jest też druga sytuacja w 

której niestety wiemy, że będzie problem z wyegzekwowaniem należności  za wywóz tych 

śmieci a wywieźć je musimy.  

 

Radny Zbigniew Reducha: Jaka jest ostateczna procedura jeżeli chodzi o osobę czy 

przedsiębiorstwo, które nie będzie wywoziło odpadów? 

 

Pan Sławomir Słupczyński:  Osoba taka otrzymuje decyzję administracyjną, że w 

określonym terminie musi odpady te  wywieźć, jeżeli nie to my nakładamy karę. Jeżeli jest to 

przedsiębiorca który jest  w stanie zapłacić tą karę to jest dobrze, jak nie to będzie to kolejny 

dług do budżetu, którego nie będziemy  mogli wyegzekwować.  

 

Wobec braku dodatkowych pytań przystąpiono do głosowania. 

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/177/13 z dnia 26 czerwca 

2013 roku w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi w zakresie odbierania 

odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i w zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do 

protokołu. 
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Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji 

celowej Powiatowi Kwidzyńskiemu na realizację zadania pn. ,,Wspomaganie 

umiejętności porozumiewania się - likwidacja barier w komunikowaniu się dzieci i 

młodzieży niepełnosprawnych lub zagrożonych niepełnosprawnością i ich rodziców z 

terenu powiatu kwidzyńskiego”. 

 

Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy Ryjewo.  

 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 

Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/178/13 z dnia 8 maja 2013 

roku w sprawie udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej Powiatowi Kwidzyńskiemu 

na realizację zadania pn. ,,Wspomaganie umiejętności porozumiewania się - likwidacja barier w 

komunikowaniu się dzieci i młodzieży niepełnosprawnych lub zagrożonych niepełnosprawnością i ich 

rodziców z terenu powiatu kwidzyńskiego”. Uchwała stanowi załącznik Nr 15 do protokołu. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy Ryjewo z 

dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013. 
 

Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy Ryjewo.  

 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 

Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

 

W głosowaniu udział wzięło  14  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 14 , przeciw – 0, 

wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVII/179/13 z dnia 26 czerwca 

2013 roku w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy Ryjewo z dnia 28 grudnia 2012 

roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013. Uchwała stanowi załącznik Nr 16 do 

protokołu. 

 

Ad.13. Informacja Wójta Gminy o działalności w okresie między sesjami. 

 

 13 i 14 maja odbyło się szkolenie dla wójtów w zakresie obrony cywilnej; 

 15 maja odbyły się rozmowy w Zarządzie Dróg Wojewódzkich dotyczyły rozpoczęcia prac 

na terenie gminy Ryjewo; 

 15 maja w Starostwie Powiatowym w Kwidzynie odbyły się rozmowy na temat strategii dla 

województwa pomorskiego, takie spotkania odbyły się w Starogardzie Gdańskim i 

Kwidzynie ; 

 21.05.2013 r. odbyły się uroczyste obchody dnia strażaka , wszystkim strażakom życzę 

dużo zdrowia i szczęśliwych powrotów z akcji; 

 28.05.2013 r. w Dzierzgoniu podpisano porozumienie wójtów i burmistrzów w sprawie 

utworzenia Wiejskiego obszaru funkcjonalnego. Porozumienie podpisały samorządy: 

Mikołajek Pomorskich, Starego Targu, Starego Dzierzgonia, Dzierzgonia , Ryjewa i Prabut; 

 29.05.2013 r. w Gdańsku odbyło się spotkanie Związku Gmin Pomorskich; 

 06.06.2013 r. odbyło się Święto Szkoły w Straszewie; 

 09.06.2013 r. w Rakowcu odbyło się uroczyste nadanie imienia Szkole w Rakowcu Augusta 

Emila Fieldorfa ps. ,,NIL”; 
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 10.06.2013 r. w Starostwie Powiatowym w Kwidzynie odbyło się spotkanie dotyczące 

Powiślańskiej Lokalnej Grupy Działania; 

 12.06.2013 r. w Kwidzynie odbyło  się podsumowanie konkursu plastycznego dla dzieci pt,, 

To mnie nie kręci” z Gminy Ryjewo uczestniczyło 6 dzieci; 

 14.06.2013 r. w Gdańsku zostało zorganizowane szkolenie dotyczące przeprowadzenia 

egzekucji w związku z wprowadzeniem od 1 lipca nowej ustawy śmieciowej;  

 17.06.2013 r. w Urzędzie Gminy gościliśmy uczniów i opiekunów z Turcji; 

 18.06.2013 odbyły się wspólne komisje Rady Gminy, która została zapoznana z materiałami 

przedstawionymi na dzisiejszej sesji Rady Gminy; 

 19.06.2013 r. w Gilwie Małej odbyło się walne zgromadzenie udziałowców 

 20.06.2013 r. w Powiatowym Urzędzie Pracy odbyło się spotkanie Społecznej Rady 

Zatrudnienia; 

 Pragnę podziękować Panu Jackowi Krzymowskiemu za zorganizowanie dowozu kostki na 

wjazd przed świetlicę wiejską w Rudnikach. 

 

Ad.14/15. Interpelacje i zapytania radnych/Odpowiedzi na interpelacje i zapytania 

radnych. 

 

Przewodniczący Rady: Proszę Państwa powinniśmy zacząć od rzeczy ważnych dla naszej 

gminie a mianowicie postanowiliśmy w większym stopniu lobbować w imieniu naszej gminy 

nie tylko w powiecie, ale również i na terenie województwa. Związane jest to z utworzonymi 

przez Urząd Marszałkowski ośmioma obszarami funkcjonalnymi w obszarze których nie 

znalazła się miedzy innymi gmina Ryjewo. Przygotowaliśmy zarówno apel Rady jak i apel 

Wójtów i Burmistrzów o którym więcej powie Zastępca Wójta. 

Pan Sławomir Słupczyński: Proszę Państwa wystosowaliśmy apel Wójtów pięciu gmin do 

Marszałka gdyż w wyniku konsultacji w sprawie strategii rozwoju województwa pomorskiego, 

okazało się, że postanowiono stworzyć osiem obszarów funkcjonalnych na terenie naszego 

województwa. Te obszary, są to miasta i otoczenia miast, które mają  promować i rozwijać  

województwo pomorskie. Obszary funkcjonalne powstały po to by w nowym okresie absorpcji 

środków unijnych można było zrobić więcej niż  do tej pory. Pomysł jest taki, że skończy się 

podejście  indywidualne do rozwiązywania pewnych problemów, ma to się odbywać  w ten 

sposób, że będzie to rozwiązywane na podstawie porozumień między samorządami, które będą 

miały  wspólne zadania i razem będą je realizowały.  Tak  się nieszczęśliwie złożyło dla gminy 

Ryjewo, że nie została ona ujęta do  obszaru obejmującego powiat kwidzyński. Zarówno 

gmina Ryjewo jak i Prabuty zostały pominięte w powiecie kwidzyńskim natomiast w powiecie 

sztumskim jedynie miasto i gmina Sztum zostały wpisane do obszaru malborskiego  a 

pozostałe gminy zostały wyłączone. Burmistrzowie  i Wójtowie gmin wykluczonych 

wystosowali apel do Marszałka aby skoro nie możemy być w tych  obszarach funkcjonalnych, 

to może warto byłoby stworzyć tylko  obszar dedykowany tym wykluczonym gminom, 

słabszym strukturalnie. Wysłaliśmy  ten apel do Marszałka jak również się z nim spotkaliśmy. 

Marszałek starał się nam wyjaśnić, że są to dopiero początki tego projektu i tak do końca nie 

wiadomo jak to będzie w ostateczności wyglądać po czym zaprosił swoich urzędników 

odpowiedzialnych za powstawanie strategii i obszarów funkcjonalnych i starano się  

tłumaczyć, że wcale ta sytuacja z powstaniem tych obszarów nie będzie dla nas taka zła. 

Problem jest w tym, że dla tych obszarów będą zarezerwowane środki, które mogą pozyskać 

tylko oni. W tych obszarach samorządy będą się dogadywać i wybierać takie projekty, które 

będą w jakiś sposób spójne i one będą realizowane. Może być tak, że samorządy wykluczone 

będą pomijane i nie będą brane w żaden sposób pod uwagę przy podejmowaniu decyzji. Stąd 

też prośba by rada wystosowały również taki  apel. 
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Przewodniczący Rady: Nie możemy dopuścić do rozmowy o nas bez nas, bo tak można 

nazwać to co próbuje się w tym momencie stworzyć.  Próbowaliśmy w różny sposób działać 

na rzecz naszej gminy i one nie przynosiły żadnego rezultatu. Zapraszaliśmy nawet radnych z 

sejmiku województwa.  Pozwolą Państwo że odczytam treść apelu, który chciałbym byśmy 

wszyscy podpisali. „Rada Gminy w Ryjewie apeluje do Zarządu Województwa Pomorskiego o 

utworzenie wiejskiego obszaru funkcjonalnego „Wschodniego Powiśla” w skład, którego 

wchodziłyby gminy: gmina miejsko- wiejska Dzierzgoń, gmina wiejsko- miejska Prabuty, 

gmina wiejska Mikołajki Pomorskie, gmina wiejska Stary Dzierzgoń, gmina wiejska Stary 

Targ, gmina wiejska Ryjewo.  Uzasadnienie: Uważamy, że miasta Dzierzgoń                i 

Prabuty mogłyby zostać obszarami funkcjonalnymi, w stosunku, do których uzasadniona jest 

koordynacja działań rozwojowych w formule Zintegrowanych Porozumień Terytorialnych. 

Proponowany obszar funkcjonalny wpisuje się w koncepcję i potrzebę zaplanowanych 

obszarów funkcjonalnych poprzez istnienie podobnych przesłanek w realizacji Strategii 

Rozwoju Województwa Pomorskiego 2020 m.in. przez: 
 wzmocnienie współpracy pomiędzy podmiotami odpowiedzialnymi za różne aspekty rozwoju 

społecznego i gospodarczego prowadzącego do przemyślanego, społecznie uzgodnionego i 

zaplanowanego działania w realizacji zadań ponadlokalnych; 

 potrzebę realizacji komplementarnych projektów międzygminnych; 

 wspólne mechanizmy systematycznych i wielostronnie uzgodnionych przedsięwzięć 

rozwojowych; 

 potrzebę realizacji długofalowej i kompleksowej polityki wobec obszarów funkcjonalnych.  

 Proponowany obszar funkcjonalny charakteryzuje się podobnym potencjałem rozwojowym 

oraz posiada podobne bariery.   

Głównymi barierami w rozwoju regionu są: 

 niski poziom inwestycji; 

 zły stan infrastruktury technicznej na terenach wiejskich; 

 niewystarczająco rozwinięta sfera usług; 

 niewystarczająco przygotowane i wypromowane tereny dla inwestorów; 

 wysokie bezrobocie; 

 duża liczba osób korzystających z pomocy społecznej.  

Obszar leży w obrębie Doliny Dolnej Wisły i obszarów leśno – pojeziernych. Region wchodzi w 

skład obszarów wymagających szczególnej polityki proturystycznej, wskazanej do rozwoju 

turystyki kwalifikowanej i agroturystyki. Region znajduje się w strefie wymagającej 

aktywizacji. Działania na rzecz ożywienia gospodarczego obszaru realizowane będą poprzez 

pobudzenie popytu zewnętrznego (krajowego i europejskiego) na jego zasoby turystyczne. 

Istotna rola przypadać tu będzie węzłom osadniczym aktywizującym obszar „Wschodniego 

Powiśla”, przez ośrodki takie jak Dzierzgoń, Prabuty, oraz zaplanowane obszary funkcjonalne 

tj. Kwidzyn i Malbork. Głównymi elementami sieci osadniczej w regionie będą: miasto 

Dzierzgoń, miasto Prabuty, Stary Dzierzgoń, Stary Targ, Mikołajki Pomorskie, Ryjewo. W celu 

ograniczenia bezrobocia na tym obszarze, pożądanym kierunkiem przekształceń będzie 

harmonijny rozwój ośrodków – potencjalnego miejsca pracy dla ludności dojeżdżającej z 

obszarów poza głównymi ośrodkami oraz wzmacnianie i rozwój usług. Rozwój ośrodków 

będzie następować z uwzględnieniem cech i walorów środowiska przyrodniczego. Ważniejsze 

ośrodki regionu powinny zostać wyposażone w system infrastruktury technicznej składającej 

się z komunikacji drogowej i szynowej, gazociągu, linii energetycznych, telekomunikacyjnych, 

magistrali wodociągowo – kanalizacyjnej. Przez teren obszaru biegną: 

 droga krajowa nr 55; 

 drogi wojewódzkie nr: 518, 525, 602, 605, 606, 607, 608, 515, 527, 526, 519, 517, 522, 

603, 521, 520; 

 linia kolejowa Toruń – Malbork, Gdańsk – Warszawa i Prabuty – Kwidzyn; 
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 śródlądowa droga wodna na Wiśle o znaczeniu międzynarodowym. 

 Do głównych celów i kierunków rozwoju infrastruktury transportowej należeć będzie:  

 modernizacja dróg dojazdowych do ośrodków koncentrujących miejsca pracy  

i usług, integracja infrastruktury i organizacja regionalnego transportu pasażerskiego; 

 poprawa bezpieczeństwa ruchu drogowego i zmniejszenie uciążliwości oraz szkodliwego 

oddziaływania na otoczenie.  

Porozumienie w sprawie zauważenia wiejskiego obszaru funkcjonalnego „Wschodniego 

Powiśla” określamy jako instrument dialogu społecznego przez samorządy lokalne, 

organizacje pozarządowe oraz przedsiębiorców działających w naszym regionie. Pragniemy, 

aby samorząd województwa poparł potrzebę utworzenia wiejskiego obszaru funkcjonalnego i 

przyczynił się do aktywnego współkształtowania przedsięwzięć rozwojowych. Mamy nadzieję, 

że razem uda nam się stworzyć rozwojowe przedsięwzięcia poprzez dialog i uzgodnienia o 

charakterze ponadlokalnym oparte na dialogu i uzgodnieniach realizacji wspólnych celów i 

działań.” 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Wystąpiliśmy z propozycją by włączono nas do terenu obszaru 

obejmującego powiat kwidzyński i mamy nadzieję, że to się uda. Ponadto przygotowaliśmy 

odrębny apel dotyczący naprawy dróg wojewódzkich na terenie naszej gminy. 

 

Radna Barbara Wolak: Dziękuje za apel dotyczący naprawy dróg w szczególności drogi 

wojewódzkiej nr 607. Droga ta jest w tej chwili w remoncie. Cały czas jestem w kontakcie z 

Zarządem Dróg Wojewódzkich w Sztumie, mamy uzgodnione pewne poprawki i mam 

nadzieje, że zostaną one wykonane. Mieszkańcy ulicy Krzywej zgłaszają żeby uwałować tą 

drogę lepszym wałem, bo ten którym jest to robione do tej pory jest prawdopodobnie 

nieodpowiedni.  Kolejna sprawę, o którą chciałam prosić, to jest zajęcie się sprawą eternitu, 

który leży na wielu dachach na terenie naszej gminy. Wiem, że wojewódzki fundusz ochrony 

środowiska ogłosił konkurs na zdjęcie  eternitu. Jest firma, która pomaga w zdobyciu tego 

dofinansowania. Jedyny wymóg jest taki, by gmina zgłosiła się do tego programu. Wiem, z 

ościennych gmin, że korzystają z tego programu dlatego tym bardziej mam prośbę żeby 

pomyśleć o tym na ternie naszej gminy.  

 

Pani Dorota Cipkowska: Gmina Ryjewo w maju otrzymała z Ministerstwa Gospodarki 

dofinansowanie na utylizację eternitu. Mając to dofinansowanie możemy teraz wystąpić do 

Urzędu Marszałkowskiego o środki na zdjęcie eternitu. Mieszkaniec żeby otrzymać 

dofinansowanie będzie musiała okazać się zdjęciami jak również fakturą od firmy, która 

wpisana jest do wojewódzkiego rejestru zezwalającego na zdjęcie eternitu.  

 

Radny Jerzy Paradowski: Składamy apel o drogi, a dziwnym trafem Sztum zrobił bardzo 

duży odcinek drogi tylko my nic nie możemy wywalczyć. Mam pytanie dotyczące radcy 

prawnego? Czy on nadal obsługuje naszą Gminę, bo ostatnio bardzo rzadko go widać na sesji. 

Co do kwestii śmieci. Powstał Referat zajmujący się ochroną środowiska, dużo się mówiło na 

komisjach, że do końca miesiąca mieszkańcy otrzymają ulotki i harmonogramy. Dziś jest 26 

czerwca i chciałbym usłyszeć czy do końca miesiąca otrzymamy te informacje? Mieszkańcy 

nie wiedza jak i gdzie wyrzucać śmieci, bo nawarstwia się ich coraz więcej. Niektórzy nie maja 

pojemników. Jak określa umowa z SITĄ w okresie zimowym czy nie będzie problemu z 

dotarcie do osób na wsiach i czy nie będzie problemu ze stanem dróg?  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Umowa z firmą SITA jest podpisana i w każdej chwili możemy 

ją udostępnić do wglądu.  Od jutra przez cały weekend będą pracownicy firmy rozwozić worki 

i harmonogramy. Jeżeli firma tego nie spełni będą obciążeni karą umowną. Jeżeli chodzi o 
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same śmieci to do dnia 30.06. mieszkańcy powinni mieć podpisaną umowę z inną firma, więc 

tych odpadów nie powinni mieć więcej niż zwykle.  Każdy zgodnie z regulaminem powinien 

się zaopatrzyć we własnym zakresie w pojemnik na odpady. Firma SITA będzie miała 

pojemniki zarówno do dzierżawy jak i do sprzedania. Jeżeli chodzi o stan dróg i dojazd do 

mieszkańców to firma zgodnie z umową musi dysponować pięcioma samochodami w tym 

samochodem lekkim, który będzie jeździł do miejsc trudnodostępnych. Jest to firma 

doświadczona, która obsługiwała już tereny wiejskie więc zdaje sobie sprawę z utrudnień.  

Odpowiadając na pytanie dotyczące Radcy Prawnego to jest on do dyspozycji pracowników w 

każdy czwartek. Przez pewien czas korzystaliśmy z usług innej firmy prawniczej z uwagi na 

zwolnienie chorobowe naszego radcy. Uznaliśmy, że obecność radcy na sesjach jest 

niepotrzebna, jeżeli wystąpi jakiś problem zawsze jesteśmy w kontakcie telefonicznym. 

 

Przewodniczący Rady: Mam pytanie dotyczące przeprowadzenia wizji lokalnej przez firmę 

SITA, czy doszła to do skutku, bo dobrze wiemy jak rozległy jest teren naszej gminy? 

 

Pan Sławomir Słupczyński: Tak zwana wizja lokalna ma się odbyć jutro (tj. 27.06.). Wiemy, 

że firma SITA ma ogólne rozeznanie co do terenu naszej gminy. My zaoferowaliśmy pomoc 

naszego pracownika, który do jest pory zajmował się wywozem odpadów.   

 

Radny Jerzy Luty: Chciałbym po raz kolejny poruszyć temat ułożenia Pol-bruku w 

miejscowości Benowo. Kiedy można spodziewać się ewentualnej finalizacji sprawy? 

Dodatkowo na drodze do Benowa pobocze jest strasznie zakrzaczone. Może nie powinniśmy 

czekać na Zarząd Dróg Wojewódzkich tylko zrobić to  w ramach własnych środków.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Wykorzystanie kostki Pol-bruk należy skonsultować z Sołtysem 

ponieważ zakupiona została ona ze środków sołectwa. Dodatkowym problemem w chwili 

obecnej jest brak pracowników, którzy układają wjazd i parking do świetlicy w Rudnikach a 

następnie mają zaplanowane wykonanie posadzki w świetlicy w Pułkowicach. Jeżeli chodzi o 

wycięcie krzewów, to w momencie gdy pracownik karczujący pobocze w Jałowcu skończy 

swoją prace to oddelegujemy go do Benowa.  

 

Radny Artur Orłowski: Chciałbym podziękować za dowiezienie wody dla mieszkańców 

Pułkowic. Ponadto chciałem zauważyć, iż od m-ca grudnia przez przypadek miałem nie 

zapłacony rachunek za wodę  i do tej pory nie otrzymałem żadnego upomnienia ani wezwania, 

co wydaje się mi dość dziwne w sytuacji gdzie tyle mówi się o ściągalności zaległości.  

 

Pani Małgorzata Zdunek: Jeżeli rachunek nie jest zapłacony to przy kolejnym spisaniu 

licznika pracownik informuje, że jest zaległość. Po za tym na następnym rachunku widnieje 

informacja o zadłużeniu.  

 

Radny Artur Orłowski: Ja oczywiście ten rachunek zapłaciłem, ale to była zaległość na 140 

zł. Tyle mówi się o powiększaniu się zaległości a tu nawet przez pół roku nie było upomnienia. 

Tak chyba być nie powinno.  

 

Pani Małgorzata Zdunek: Sprawdzimy dokładnie jak wygląda ta sytuacja i jaka był 

przyczyna nie wystawienia upomnienia.  

 

Radny Roman Szaflik: Mam pytanie dotyczące koszenia wałów. Przetarg wygrała firma ze 

śląska. Czemu nic nie jest do tej pory  robione? 
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Pan Sławomir Słupczyński: W Starostwie zorganizowano spotkanie i ustalono, że  wały będą 

koszono tylko raz w tym roku z uwagi na brak środków. Co do realizacji to trudno jest mi 

wypowiadać się na ten temat.  

 

Radny Jerzy Paradowski: Na jednej z komisji ustaliliśmy by przekazać wykazy niezbędnych 

prac do wykonania w zakresie melioracji. Czy coś w tej sprawie jest robione.  

 

Pan Sławomir Słupczyński: Przekazaliśmy część zadań do wyceny do Spółki Wodnej. Część 

prac jest już zleconych  SKR Mątowskie Pastwiska i wiem, że są już realizowane.  

 

Ad.16. Wolne wnioski i informacje. 

Przewodniczący Rady: Chciałbym przekazać zaproszenie na rocznicę 93 plebiscytu  na 

Warmii i Mazurach, które odbędą się 11 lipca w Janowie. Również zapraszam wszystkich 29 

czerwca na obchody XV Dni Ryjewa połączonych z 95- leciem OSP.  

 

Radny Jerzy Luty: Chciałbym serdecznie zaprosić wszystkich w ostatni weekend lipca na 

kolejny Powiślański Turniej Gmin organizowany przez Fundację Powiślańską.  

 

Ad. 17. Zakończenie obrad. 

 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady zamknął obrady  XXVII sesji Rady 

Gminy Ryjewo. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                                                                                                         Przewodniczący 

                                                                                                         Rady       Gminy 

 

                                                                                                         Kazimierz Zima 


